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Les eleccions del febrer de 1936 van donar la victòria a Esquerra Republicana de Catalunya (ERC). Aquest és el punt de partida. Des de mitjan segle XIX el partit natural, és a dir, el de més gran representativitat en la vida política catalana, havia estat la Lliga Regionalista de Prat de la Riba i Cambó. Encara ho era, en algunes poblacions catalanes, fins al començament de la Guerra Civil. Només cal repassar la llista d’alcaldes que van continuar en els seus càrrecs a partir de febrer de 1936, per veure que la Lliga seguia tenint un pes específic. Malgrat això, la candidatura d’ERC al Parlament guanyà per majoria perquè l’anarquisme els donà un cop de mà. Lluís Companys era amic dels anarquistes. Abans d’entrar en política era conegut per ser-ne l’advocat defensor. Varen donar suport a ERC per un motiu: tenien un pla que volien desenvolupar. Aquest consistia a establir a Catalunya un estat anarquista. Per això necessitaven la col·laboració del president Companys. I van estar a punt d’aconseguir els seus propòsits i només la casualitat impedí que tal fet es produís. Companys era el cap de turc dels anarquistes i mentre les coses anessin bé romandria en el càrrec. Quan el cap de l’anarquisme català, Durruti, tornés a Catalunya després d’haver triomfat en el front de Madrid, aquest el reemplaçaria i, com van fer amb altres camarades, seria eliminat. Aquest era el final natural que els seus amics li tenien preparat. S’ha especulat, i tal vegada hi ha un punt de raó en l’afirmació que, si la Lliga no hagués perdut les eleccions de 1936, avui dia no estaríem parlant d’una Guerra Civil.

La Guerra Civil a Catalunya l’hem de dividir en tres períodes clarament diferenciats. Si, com hem dit, el mes de febrer de 1936 guanyà les eleccions ERC, amb el suport dels anarquistes, aquests, un mes després, ja tenien organitzat l’assalt sobre la ciutadania per imposar els seus principis revolucionaris. El pla consistia a represaliar tota la burgesia, el clergat i els contraris als seus postulats. Com comentà Durruti, ells no necessitaven presons, només una fossa en un cementiri. El període anarquista s’inicià el mes de juliol de 1936 i finalitzà durant els Fets de Maig de 1937. Si l’any 1934 Companys havia traït els seus companys, també ho va fer ara, amb els anarquistes, en pactar amb els comunistes. Després, en tractar la figura de Manuel Escorza del Val, parlarem del tema. Ara, a manera d’introducció, direm que en el mes d’abril de 1937 Pere Herrera i Escorza del Val foren els responsables de la Confederació Nacional del Treball (CNT) que van negociar amb Companys una sortida a la crisi governamental, a causa de la dimissió del conseller Francesc Isgleas. Companys decidí abandonar la tàctica de Tarradellas, que no imaginava un govern de la Generalitat que no fos d’unitat antifeixista i en què no participés la CNT, per adoptar la propugnada per Comorera, que consistia a imposar per la força un govern fort que no tolerés una CNT incapaç de posar a ratlla els seus militants. Companys estava decidit a trencar una política de pactes amb la CNT i va creure que havia arribat el moment d’imposar per la força l’autoritat i les decisions del govern de la Generalitat. El fracàs de les converses de Companys amb Escorza del Val i Herrera, en no trobar cap solució política en dos mesos de negociacions, desembocà en els enfrontaments armats de maig de 1937 a Barcelona, quan Companys, sense avisar Tarradellas, donà l’ordre a Artemí Aiguader d’ocupar la Telefònica, i que fou executada per Rodríguez Salas, comissari d’Ordre Públic, cap a tres quarts de tres de la tarda del 3 de maig de 1937. És a dir, es produí un cop d’estat per arrencar els anarquistes del poder. I, finalment, el tercer període o època comunista s’inicià després dels Fets de Maig de 1937 i finalitzà el mes de gener de 1939.


També cal diferenciar els mètodes de persecució. L’anarquisme no volia càrregues, per això assassinà sistemàticament religiosos, burgesos i contraris. Aquest era el seu pla. Arrasar-ho tot i tothom sense contemplacions. Es pot assegurar que l’anarquisme va cometre un veritable genocidi sobre una part molt representativa de la societat catalana. És cert que hi va haver el que ells anomenaven centres de detenció, però els que anaven allà hi passaven poques hores. La realitat és aquesta. La víctima era detinguda i al cap de poc l’assassinaven. Sant Elies serví com a magatzem de persones, no com a presó. Tinguem en compte que, entre juliol i setembre de 1936 —segons declaració del cònsol soviètic Antonov-Ovseienko— s’assassinaren vuit mil persones només a Barcelona. Estem parlant que en 53 dies —els dissabtes descansaven— van morir vuit mil persones, o, dit d’una altra manera, cada dia se n’assassinaven unes 150. No totes van morir el dia de la seva detenció i per això Sant Elies es convertí en un lloc de trànsit cap a la mort.


El canvi es produí amb l’arribada dels comunistes. Amb ells es posà en marxa el Servei d’Investigació Militar (SIM) i la barbàrie anarquista quedà minimitzada. Si bé és cert que se seguí perseguint la població civil i religiosa catalana, el número d’assassinats es reduí. Les famoses txeques van servir per torturar i per sostreure als detinguts informació obre la Cinquena Columna. Les tortures tenien aquesta finalitat. La mort per la mort, com havia succeït amb els anarquistes, no era un fi. Per això tenim testimonis escrits de persones que van passar per les txeques i desconeixem el que els succeí a molts dels assassinats durant el període anarquista. El primer fou un genocidi. El segon podem dir que formava part de la guerra. Per això hem de diferenciar clarament aquests dos períodes. El primer no té res a veure amb l’altre.


El dimecres 20 de novembre de 2001 tots els partits del Congrés dels Diputats van retre homenatge als represaliats pel franquisme. Una de les víctimes declarà al diari El País que: «Només justícia. Sense reobrir ferides, sense venjança i sense rancúnia». Si bé les declaracions són testimonials, no hi estem del tot d’acord perquè, sempre, els records, siguin quins siguin, obren ferides. El 23 de novembre de 2002 l’historiador Gabriel Jackson publicà un article en el mateix diari on comentava: «Mai he estat tan convençut com ara que hem de parlar, escriure i ensenyar la veritat, en tota la seva grisa complexitat. Les mentides engendren mentides, les exageracions engendren exageracions, i la llei de les conseqüències involuntàries dicta que es crearan nous ressentiments, errors i animositats si no som capaços de concentrar-nos en la veritat».


Hem d’estar d’acord amb les paraules de Jackson. És a dir, hem de parlar i explicar la veritat. Aquest és el nostre propòsit. La intenció d’aquest llibre es pot resumir amb les paraules del prevere Josep Sanabre: «És molt freqüent a la nostra Pàtria conèixer la història de temps molt antics, o almenys tenir d’ella una idea general, i a canvi desconèixer en absolut la de les darreres generacions». Existeix, en l’actualitat, un gran desconeixement del que foren les txeques i els camps de treball del SIM. Tot això ha quedat reflectit en el llibre que teniu a les mans. Parlarem de l’evolució de la justícia anomenada roja, dels mètodes de tortura, de la persecució, dels centres de detenció, de les txeques, dels camps de treball… En definitiva, de tot el sistema repressiu que s’establí a la rereguarda catalana durant la Guerra Civil. Uns fets que no hem d’oblidar i que, com a país civilitzat que som, ens haurien d’avergonyir.





ARRIBEN LES TXEQUES

 



 


 


 


 


 


 


Al llarg d’aquest llibre parlarem de les txeques, dels vaixells-presó i dels camps de treball. A més parlarem de persones, .d’assassinats, de botxins, de tortures… En definitiva, de la repressió republicana que patí la rereguarda catalana durant la Guerra Civil, la qual fou orquestrada per anarquistes i comunistes. Ara bé, per conèixer bé tota aquesta història hem de començar pel principi i ens hem de fer diverses preguntes. Comencem, doncs, el nostre camí preguntant-nos…

 


Què significa txeca? El terme txeca prové de l’abreviatura de les paraules russes Txerezvitchainaia Komissia o Crezvycajnaja Komissija. Es tradueix per Comissió Extraordinària i era el nom de la primera policia política del règim soviètic. Creada per Lenin el mes de setembre de 1917, es fundà per succeir l’antiga okhrana tsarista, de la qual imità l’organització interna, combatent-ne els elements contrarevolucionaris o desviacionistes. Fou substituïda l’any 1922 per la Gosudarstvennoje Politceskoje Upravlennije, també coneguda com a GPU.


És significatiu que el govern de la República negués l’existència de les txeques com a cel·les de tortura, assegurant que els presos podien circular-hi lliurement. Segons el govern, només eren presons i, en cap cas, s’hi realitzaven tortures. També ho és el fet que Himmler vingués a Barcelona, l’octubre de 1940, i que, havent sopat, visités la txeca del carrer Vallmajor o Preventori D. No sembla que la presència de Himmler a Barcelona fos una casualitat.


La complaença del govern del Front Popular respecte de l’activitat criminal de les txeques oficials i no oficials resulta indiscutible davant la realitat dels fets. I aquests es van veure confirmats en concedir-los, als txequistes professionals, la possibilitat de poder ingressar a la policia de l’Estat. Els advertiments prohibitius dirigits pel govern a les txeques no oficials, i publicats a la premsa com a propaganda per a l’estranger, eren pura hipocresia, ja que al govern republicà tant li feia si les txeques eren oficials o no, l’important és que realitzessin la seva comesa. És a dir, acabar amb tots aquells que eren contraris als postulats frontpopulistes. En resum, podem usar el terme genocidi per parlar de les txeques.


 


Com van arribar les txeques a Catalunya i, per defecte, a Espanya? El mes de febrer de 1936, després de la victòria del Front Popular, el Komintern de Moscou decretà la immediata execució d’un pla revolucionari per a Espanya i el seu finançament. Entre els plans establerts pel Komintern hi havia l’eliminació dels militars i polítics que poguessin impedir la implantació d’un règim comunista a Espanya.


En conseqüència, el Komintern va voler establir el terror roig a Espanya, com ja s’havia instaurat a Rússia l’any 1917. El terror massiu a l’estalinisme seria un desenvolupament a gran escala dels procediments d’aquest i de la txeca, tots dos creats per Lenin. En el cas del terror soviètic cal dir que fou brutal des d’un principi, i que formà part indispensable del comunisme. Per definició el terror roig és essencialment comunista, és a dir, forma part de la seva naturalesa.


En un primer moment les txeques eren un servei secret amb l’única finalitat d’implantar un règim d’absolut control per part de l’Estat que permetés als bolxevics perpetuar-se al màxim en el poder. En paraules de Lenin, recopilades a Polnoe sobrant ochinenii:


«Tret que apliquem el terror als especuladors —una bala al cap— no arribarem a res!».1


Les txeques, amb els anys, van anar canviant de nom. Així, es van denominar GPU, OGPU, NKVD i KGB. A Espanya s’organitzà el Comissariat del Poble per a Assumptes Interns o NKVD, sota les ordres del coronel Alexander Orlov, i llur responsable fou Erno Gerö. Orlov planificà el complot per involucrar el Partit Obrer d’Unificació Marxista (POUM) en activitats d’espionatge franquista, mitjançant l’elaboració de proves falses. L’objectiu final era la il·legalització i eliminació física i política dels qualificats pel Partit Socialista Unificat de Catalunya (PSUC) com a «trotsquistes-feixistes del POUM per les seves crítiques a l’estalinisme i els processos de Moscou». Gregori Zinóvier afirmà a Svernaya Comuna:


«Per desfer-nos dels nostres enemics, hem de tenir el nostre propi terror socialista. Hem d’atreure al nostre costat, diguem, noranta dels cent milions d’habitants de la Rússia soviètica. Quant als altres, no els hem de dir res. Han de ser aniquilats».2


Les txeques van sembrar el terror a Rússia durant l’època de Lenin i Stalin. La repressió fou brutal i es compten per centenars de milers les seves víctimes. Encara així, Latsin arribà a afirmar a Dva gòda borby na vnutrennom frontie:


«Si es pot acusar les txeques d’alguna cosa, no és d’excés de zel a les execucions, sinó de la insuficiència en l’aplicació dels mitjans suprems de càstig, és a dir, una mà de ferro disminueix sempre la quantitat de víctimes».3


Com hem dit, el Komintern soviètic començà a teixir la seva xarxa a començaments de febrer de 1936. Ara bé, amb anterioritat se sembrà la llavor que donaria com a resultat el terror roig a Espanya. Prova d’això és aquest fragment, aparegut a Renovación, el 25 d’agost de 1934, en què es llegeix:


«Programa d’acció? Supressió rigorosa de tots els nuclis de força armada dispersos pels camps. Supressió de totes les persones que, per la seva situació econòmica o pels seus antecedents, puguin ser una rèmora per a la revolució».


Com veiem, el sentir ideològic és el mateix que aplicà Lenin a Rússia. No només la premsa incitava les masses a la revolució i a l’eliminació o extermini d’aquells que no pensaven com la revolució. Polítics com el socialista Ramón González Peña, l’any 1936 afirmava que:


«La revolució passada (la d’Astúries) s’havia malmès, al meu judici, perquè més aviat del que hauríem volgut sorgí aquesta paraula que els tècnics o els juristes anomenen “juricitat”. Per a la pròxima revolució, és necessari que constituïm uns grups que jo anomeno “de qüestions prèvies”. En la formació d’aquests grups jo no admetria ningú que sabés res més que la regla de tres simple, i n’apartaria els qui no diguessin qui havien estat Kant, Rousseau i tota aquesta sèrie de savis. És a dir, que aquests grups farien la tasca de tall, la tasca de sanejament, de treure les herbes dolentes, i quan aquesta tasca estigués realitzada, quan estiguessin ben desinfectats els edificis públics, hauria arribat el moment de lliurar les claus als juristes».


Per tant, el que proposava González Peña era el mateix que, amb anterioritat, havia proposat Lenin. Eliminar tots els contraris, amb impunitat judicial i legislativa, per portar a terme la revolució. L’any 1934, origen de tot el conflicte que desencadenà la Guerra Civil, els revolucionaris van veure minvada llur actuació com a conseqüència de la intervenció de l’exèrcit. Traient les herbes dolentes, com succeí l’any 1936, l’imperialisme soviètic triomfaria a Espanya. Aquest extermini sistemàtic començà a aplicar-se el mes de juliol de 1936. Però, a diferència de Rússia, mai no tingué assegurat el triomf. La revolució del Komintern soviètic a Espanya no passà desapercebuda. L’historiador Arthur Bryant escrivia una carta al primer ministre britànic Baldwin amb data de 13 d’abril de 1936, en què l’informava que:


«A Espanya les coses estan bastant pitjor del que aquí es creu. A les grans ciutats i centres turístics està amagada, però a la resta de llocs la revolució ja ha començat. Vaig fer cinc mil milles per Espanya i, exceptuant Catalunya, a les parets de tots els pobles que vaig visitar hi havia falçs i martells, i en els seus carrers vaig poder veure els signes innegables d’un profund odi de classes, fomentat per l’agitació creixent d’agents soviètics».4


I Henry Chilton, ambaixador britànic a Madrid escrivia, l’1 de maig de 1936, a Anthony Eden, ministre d’Afers Exteriors britànic, en aquests termes:


«La perniciosa propaganda comunista s’està inoculant en els joves de la nació […] Pitjor fou la sensació que el govern espanyol, feble i carregat de dubtes, havia deixat el poder en mans del proletariat».5


La tasca ja havia germinat i tot estava preparat per a la revolució que arribaria el 18 de juliol de 1936.


 


Influència soviètica. El Front Popular espanyol —creat per la Internacional de Moscou, la qual va encarregar a Bela Kun,6 l’abril de 1936, d’explorar l’ambient polític d’Espanya i, sobretot, de Barcelona— no deixà d’estar en servei d’aquella en cap moment, sense que la influència soviètica s’afeblís durant el curs de la lluita civil. Per contra, aquesta influència fou cada vegada més forta i, al final de la guerra, el govern de Negrín era només un eco de la voluntat de la Central Comunista, fins al punt de suscitar dins l’exèrcit de la República el cop militar del comandant Segismundo Casado que, el mes de març de 1939, liquidà la dictadura comunista de Negrín, que insistia a imposar a la zona encara sotmesa al seu domini el sacrifici d’una resistència desesperada i estèril.


Tots els aspectes de la vida pública en el territori marxista acusen aquesta preponderància soviètica. No es tracta solament de la política en general; de la premsa, subvencionada o submisa; ni de l’anomenat Exèrcit Popular, subjecte primer als comitès rojos, i després a un instrument d’opressió tan implacable com el comissariat polític i vigilat per la Missió Militar Soviètica —la delegació de la qual a Madrid, instal·lada personalment per Indalecio Prieto a l’hotel Gaylord l’any 1937, rep el nom d’Estat Major Amic—. És també la hisenda pública, que envia a Rússia gran part de les reserves d’or del Banc d’Espanya, que són descarregades en el port d’Odessa.


La intrusió del comunisme soviètic a l’Espanya republicana s’adverteix d’una manera molt especial en l’organització del terror i en les activitats de la policia.


Uns delegats de la GPU, que es fan dir camarades Coto, Pancho i Leo, secundats per un individu que feia servir el nom de José Ocampo i diverses dones intèrprets, instal·lats tots ells a l’hotel Gaylord del carrer d’Alfonso XI, requisat per l’Estat Major Amic, orienten durant l’any 1937 les activitats de la policia marxista madrilenya, els centres de la qual visita assíduament, prescrivint-los una tècnica determinada d’investigació i fent-los posar en joc la peculiar tàctica bolxevic d’infiltració i provocació entre els elements sospitosos, per trobar d’aquesta manera el pretext per a l’aplicació de mesures repressives de la màxima duresa. A més de la policia comuna, dependent de la Direcció General de Seguretat, es troba també sotmesa a la GPU la policia política creada pel Ministeri de la Governació amb la denominació de Departament Especial d’Informació de l’Estat (DEDIDE), incorporada més endavant, l’any 1938, al Servei d’Informació Militar (SIM). El DEDIDE de Madrid comença a funcionar l’any 1937 sota la tutela dels agents soviètics que acudien a la presó de Sant Llorenç, en aquells dies assignada al DEDIDE, per dirigir els interrogatoris dels detinguts, les revelacions dels quals tractaven d’arrencar per mitjà de tota classe de violències.


Una estrangera que es feia dir Gilbert era coneguda a Barcelona com l’enllaç del cònsol general soviètic, Vladímir Aleksandrovitx Antonov-Ovseienko, per a la transmissió d’ordres, durant els primers mesos de la guerra, a un determinat grup de txeques. També a València, les txeques del DEDIDE són dirigides amb el vist-i-plau d’agents russos masculins i femenins.


La delegació de la GPU a Madrid, d’acord amb el Partit Comunista espanyol, en servei de Moscou, i amb les autoritats del Front Popular, aconseguí complir la consigna d’assestar el cop decisiu al POUM, fracció dissident del comunisme oficial i afecte a la política de Trotski. Des del començament de la guerra, el POUM va intervenir al costat del Front Popular, rivalitzant en llurs crims amb els altres grups subversius. De res li serví al POUM aquesta cooperació a la causa republicana. La policia del Front Popular, al dictat de la GPU, s’afanyà a estampar en un simple plànol de Madrid, trobat en poder de l’arquitecte Javier Fernández Golfín —afusellat al castell de Montjuïc de Barcelona el 24 de juny de 1938—, un text apòcrif que fou revelat per la mateixa policia i presentat com a prova d’un suposat acord entre el POUM i el comandament nacional. El POUM quedà dissolt; els seus membres més destacats foren empresonats i jutjats per alta traïció i el cap d’aquest partit trotskista, Andreu Nin, fou detingut a Barcelona, amb la intervenció de la GPU, i traslladat a Alcalá de Henares. De la detenció, tortura i assassinat d’Andreu Nin en parlarem en un altre capítol.


La maniobra soviètica contra el POUM provocà fortes convulsions dins del Front Popular i, entre altres protestes, el Comitè Regional del Centre de les Joventuts Llibertàries, en un manifest que tingué gran difusió, entre altres acusacions contra el delegat d’Ordre Públic de Madrid, José Cazorla, afecte al comunisme, li diuen:


«Quan fa alguns mesos donava la nota que s’havia confiscat de l’emissora i del periòdic del POUM per considerar-los desafectes al règim, no feia altra cosa que complir les ordres del Partit Comunista. Amb els camarades del POUM arribà fins a practicar el crim, implicant-lo en la impunitat de llur càrrec [...] Centenars de treballadors honrats han estat apallissats i maltractats a les presons clandestines. Presons que controla el Partit Comunista perquè el senyoret Cazorla pugui satisfer els seus instints dantescos. Tot això ho coneix el poble de Madrid, el qual suporta aquesta onada de terror conjunta amb l’heroisme dels fronts. No obstant això, ha suportat el crim en silenci, per no perjudicar la marxa de les operacions. Cosa que sabia el delegat d’Ordre Públic, el qual abusava de la situació [...] És necessari que tot el poble de Madrid sàpiga que Cazorla és l’assassí dels treballadors i el que ha organitzat la txeca per impedir que els treballadors honrats siguin revolucionaris».


 


El terror anàrquic i policíac. Des que les autoritats republicanes es van fer fortes a les poblacions on el cop d’estat o alçament havia fracassat o no s’havia produït, la seva actuació es caracteritzà per la seva feroç brutalitat, donant màniga ampla al terror més desenfrenat. Imperà l’assassinat i el robatori. Qui no posseïa un carnet sindical o d’algun partit del Front Popular, de data anterior al 18 de juliol, no tenia personalitat jurídica ni dret a la vida, i podia ser mort impunement per qualsevol milicià.


Algunes categories socials són considerades candidates a ser assassinades i no posseïen neutralitat judicial. Aquestes eren: sacerdots i militars. La mateixa sort va recaure en els afiliats a Falange Española, al Partit Tradicionalista i als partits considerats d’ordre i, fins i tot, a molts afiliats a partits republicans dels no incorporats al Front Popular.


Els funcionaris judicials i del ministeri fiscal foren perseguits amb ferotgia i es trobaven a la mercè de les txeques i les milícies del Front Popular, en les quals abundaven els criminals comuns, desitjosos de venjança.


Nombroses famílies van patir la pèrdua de tots els seus membres barons. Les dones van córrer la mateixa sort en un percentatge molt elevat, no sense abans ser ultratjades. Aquest darrer aspecte ha quedat ocultat per les famílies, per pudor. Amb la qual cosa, els casos de violació judicialment acreditats resulten molt menys nombrosos que els ocorreguts en realitat.


La venjança personal i l’ànim de rapinya per part d’unes torbes de criminals i de delinqüents comuns, en mans dels quals el govern del Front Popular havia posat les armes i el poder, són també motiu molt freqüent de crims, comesos unes vegades per les txeques i d’altres, directament, per qualsevol grup de milicians.


Durant els sis primers mesos que culminaren la tàctica del terror anàrquic, aquest es portà a terme a les capitals i grans poblacions, als cementiris i carreteres. Als municipis rurals es van constituir comitès revolucionaris, que van armar les seves pròpies milícies locals i van jutjar, assassinar i robar els seus veïns, començant pel sacerdot.


El Front Popular acostumava a donar als seus elements armats, dedicats a imposar el terror a la rereguarda, una organització rudimentària amb diversos noms segons el lloc: Milícies de Vigilància de Rereguarda, a Madrid; patrulles de control, a Barcelona; Guàrdia Popular Antifeixista, a Castelló; Milícies Armades Obreres i Camperoles, a Almeria… Aquest enquadrament, si bé conferia autoritat als milicians que l’empraven en benefici propi, no els subjectava a la més mínima disciplina ni moderació en llur conducta.


Els atemptats contra la vida i la llibertat anaven units a tota classe d’excessos contra els altres valors públics i privats, tant morals com materials: la religió, la cultura, l’art i el patrimoni econòmic patiren l’atac de la fúria subversiva. Confiscacions arbitràries de finques, d’explotacions industrials i fins i tot d’habitatges familiars i de modestos comerços o indústries, són fenòmens comuns en la vida anarquista i marxista. Algunes organitzacions obreres van confiscar gran part de la propietat urbana; però no per perdonar la seva renda als inquilins, sinó per percebre-la coactivament en profit propi. En els casos de major benignitat, la confiscació d’empreses era substituïda per Comitès de Control Obrer, que mediatitzaven per complet la personalitat rectora del director del negoci.


Són modalitats característiques del terror imposat pel Front Popular l’acarnissament i les mutilacions. Constantment es repeteixen casos de víctimes enterrades o cremades vives, mortes a bastonades o sotmeses a martiris semblants.


Pot afirmar-se que el govern del Front Popular era puntualment obeït en totes aquelles iniciatives que revestien un caràcter criminal i persecutori, i podia disposar de manera incondicional de les milícies i organitzacions del Front Popular per al compliment d’aquests designis en la multitud d’ocasions en què el govern adoptà les iniciatives esmentades en el territori sotmès al seu poder. Només solia ser desobeït —i suportaven de bon grat aquesta desobediència ja que tenien prou mitjans per reduir-la— en els comptats casos en què, per raons particulars, les autoritats marxistes van tractar de sostreure alguna víctima a les milícies o a les txeques.


El terror imposat a Espanya pel Front Popular durant la lluita civil té la seva immediata arrel en els gravíssims i constants excessos de l’època precedent, expressament reconeguts aleshores per Àngel Ossorio Gallardo, col·laborador del Front Popular, en un aspre article publicat al diari La Vanguardia el 19 de juny de 1936:


«En aquestes hores —parlem clar, encara que ens dolgui— ni el Govern, ni el Parlament, ni el Front Popular signifiquen res a Espanya. No manen ells. Manen els inspiradors de les vagues inconcebibles; els assassins a sou i els que paguen el sou als assassins; els forçuts que saquegen els automòbils a les carreteres; els que tenen la pistola com a raonament».


Al principi el govern republicà prescindí gairebé per complet de les forces d’ordre públic, de les quals desconfiava, en adonar-se de la incompatibilitat entre aquestes institucions, en general informades per uns principis tradicionals d’honor i de disciplina, i els pistolers i torbes armades que defensaven el règim. Són nombrosos els membres d’aquests organismes d’ordre públic que van caure assassinats i molt escassos els que van aparèixer identificats pel govern republicà i van gaudir de la seva confiança.


El cos de Policia, el de Seguretat i la Guàrdia Civil van quedar delmats. El nom d’aquest darrer fou substituït pel de Guàrdia Nacional Republicana. Van cridar a les seves files, per reforçar i omplir les vacants que havien produït els assassinats i acomiadaments, un gran nombre de delinqüents.


La policia quedà mediatitzada i el personal professional restant —que per haver-se lliurat de l’expulsió o de l’assassinat i no haver trobat facilitats per a la fugida continuà en el seu lloc— es va trobar sotmès a una rigorosa vigilància exercida pels nous elements policíacs reclutats entre els afiliats a partits i organitzacions extremistes, essent llur missió a la policia oficial no servir l’Estat ni l’ordre públic, sinó els seus partits de procedència.


Els departaments i serveis policíacs d’especial interès foren confiats als elements de nou ingrés, procedents dels organismes del Front Popular, que van desplegar tot el seu zel a fomentar artificiosament, mitjançant la infiltració d’agents provocadors, complots contra el règim marxista que motivaren la detenció de nombroses persones que, brutalment maltractades a les presons de la policia, eren obligades a reconèixer coses que, incorporades al corresponent procés, implicaven la condemna capital dels inculpats.


Els excessos comesos per la policia republicana no només reconeixien en tots els seus casos com a víctimes persones més o menys contràries al règim polític frontpopulista, sinó que requeien moltes vegades sobre persones alienes a la política, essent la cobdícia o els interessos particulars dels membres de la policia republicana, procedents de les txeques, l’únic i exclusiu motiu d’aquests crims, acompanyats amb extraordinària freqüència d’ultratges al pudor i espoliacions de la propietat.


 


La persecució civil i religiosa. La població civil que va romandre en zona republicana quedà subjecta a tot tipus de privacions i sofriments: fam, no poder disposar de béns propis, dificultats per poder treballar, canvis successius de domicili, constants alarmes per bombardejos, registres domiciliaris, assassinat i desaparició d’amics, empresonaments; ambient hostil, vexacions i humiliacions, prohibició de tota activitat religiosa. Pel que fa a això, aportarem diversos testimonis.


El 20 de febrer de 1937 Lluís Cardona Pedrals i la seva dona, Dolors Bosch Rosés, diversos familiars i el sacerdot Fèlix González, religiós dels Sagrats Cors, foren sorpresos a l’avinguda Diagonal número 452, de Barcelona, per les patrulles de control comandades per Dionís Eroles, quan es disposaven a celebrar la benedicció nupcial. La van haver de rebre en els calabossos de la prefectura de policia de la Via Laietana. Després foren traslladats a diferents presons. Lluís Cardona va estar pres sis mesos i el sacerdot Fèlix González, un any. L’únic delicte de Lluís Cardona era voler-se casar per l’Església i no pel civil. El de Fèlix González era ésser capellà.


Explica José Maria Fontana Tarrats, a Los catalanes en la guerra de España, que el doctor Melcior Pou fou afusellat per haver casat canònicament una parella. Aquesta era la llibertat que la població civil tingué durant la guerra.


Pel que fa al matrimoni civil, el govern de la Generalitat de Catalunya modificà la llei del divorci aprovada per la República el 2 de març de 1932. Els decrets de 18 de setembre i 23 de desembre de 1936 de la Generalitat van abreujar el procediment i es creà una sala especial. Marià Rubió i Tudurí, a La Justicia en Cataluña, afirma que, entre el 26 de setembre de 1936 i el 15 de febrer de 1937, aquesta sala especial va resoldre 3.101 divorcis.


El canvi revolucionari també afectà el nom dels carrers i dels pobles. Els carrers que tenien noms de sants foren esborrats del mapa i substituïts pels de personatges afins a l’ideari revolucionari. A Barcelona, el carrer Sant Pere més Baix passà a dir-se carrer Santiago Salvador, anarquista que llançà dues bombes a la platea del Liceu; la plaça del Bisbe Urquinaona passà a dir-se plaça de Francesc Ferrer i Guàrdia. Altres exemples: la ronda de Sant Pau passà a ser Ricard Mella; la ronda de Sant Pere passà a ser Fermí Salvoechea; la ronda de Sant Antoni passà a ser Tarrida de Mármol; l’avinguda Meridiana passà a ser l’avinguda de l’URSS, i la plaça Sagrada Família passà a ser la plaça d’Ucraïna.


Pel que fa als pobles, els decrets de llei aprovats els dies 1, 7 i 28 de gener, 20 de febrer i 13 i 25 de març de 1937, substituïen el santoral de les denominacions toponímiques. Citem alguns dels canvis: Sant Cugat del Vallès passà a dir-se Pins del Vallès; Sant Feliu de Llobregat passà a ser Roses del Llobregat; San Vicente dels Horts passà a ser Horts del Llobregat; Sant Pere Pescador passà a ser Empordà; Sant Feliu de Guíxols passà a ser Guíxols; Sant Feliu de Pallerols passà a ser Hostoles; Sant Feliu de Buixalleu passà a ser Buixalleu de la Selva, Sant Julià de Ramis passà a ser Costa Roja de Terri; Sant Jordi Desvalls passà a ser Desvalls; Santa Coloma de Farners passà a ser Farners de la Selva; Santa Pau passà a ser Pau de Sert; Sant Gregori passà a ser Tudela de Sert; Sant Martí Vell passà a ser Vell-Martí; Sant Mori passà a ser el Puig; Sant Joan de les Abadesses passà a ser Puig Alt del Ter; Sant Daniel passà a ser la vall de Galligants; Sant Aniol de Finestres passà a ser Finestres; Sant Miquel de Fluvià passà a ser Fluvià d’Empordà; Sant Miquel de Cladells passà a ser Cladells de Vallors; Sant Miquel de Campmajor passà a ser Sescebes d’Empordà; Sant Feliu de Codines passà a ser Codines del Vallès; Sant Fost de Campsentelles passà a ser Alba del Vallès; Sant Celoni passà a ser Baix Montseny; Sant Pere de Vilamajor passà a ser la Força. I així un llarg etcètera de pobles catalans.


Un altre canvi fou el de les festes tradicionals catòliques. Per decret llei aprovat el 12 de desembre de 1936, la Generalitat de Catalunya suprimí el Nadal i el dia de Reis, i instaurà la Setmana del Nen. S’havia de fer desaparèixer qualsevol vinculació civil amb les festes instaurades per l’Església. Espanya havia deixat de ser catòlica, com va dir Manuel Azaña, i van estar a punt d’aconseguir-ho.


Els assassinats no es van centrar només en l’àmbit catòlic. Qualsevol podia ser executat. Els sindicats s’assassinaven entre si per venjança. Un exemple, a l’Hospital Clínic de Barcelona van aparèixer més de trenta obrers tramviaires, amb uniforme, víctimes de velles disputes sindicals. És eloqüent el testimoni del general Walter Krivisky, a Yo, jefe del Servicio Militar Soviético, en declarar:


«Es tractava solament d’una qüestió de la política imperialista de Rússia. Stalin creia possible a Espanya un règim controlat per ell. Però l’Espanya republicana que lluitava contra Franco no estava unida de cap manera ni quant a la seva política ni quant als seus credos polítics. Stalin estava resolt a donar suport amb armes i amb homes tan sols a aquells grups d’Espanya que estaven disposats a acceptar sense reserves la seva prefectura. El Govern del Front Popular de Caballero era una precària coalició de partits polítics antagònics.


»Les guerres internes entre sindicats i partits van tenir el seu punt àlgid al maig de 1937. Els coneguts com a successos de maig de 1937 es van produir per enfrontaments de militants anarquistes i del POUM amb les forces d’ordre públic de la Generalitat i les milícies del PSUC. L’inici fou l’ocupació de la Telefònica, controlada per la CNT-FAI, per la interferència que feien de les comunicacions oficials. D’aquesta manera es pretenia neutralitzar el poder polític dels anarquistes.


»La CNT-FAI contraatacà declarant una vaga general i defensant, pistola en mà, les posicions que ocupaven. Els enfrontaments es van saldar amb 500 morts, més de 1.000 ferits i la derrota de la CNT-FAI i del POUM. El govern republicà, que envià forces per controlar la seguretat, retallà les llibertats de la Generalitat. A partir d’aquest moment la Generalitat va perdre poder polític i va veure reduïdes les seves competències. El poder es va veure encara més minvat quan el govern republicà es traslladà a Barcelona. A partir d’aquest moment van quedar confiscades per la República les indústries de guerra catalanes. La Generalitat va perdre els privilegis obtinguts després de ser aprovat l’Estatut de Núria».


Francisco Lacruz explica la situació que oferia Barcelona després dels successos de maig de 1937:


«No hi havia manera d’adquirir queviures sinó a preus fabulosos, que exigirien els majors sacrificis als que no usufructuaven el favor dels dirigents de la Generalitat. Mai les estadístiques demogràfiques van llançar un percentatge tan espantós de morts per inanició. Als horrors de la fam s’afegia l’ambient de lascívia. A les casernes tots els soldats blasfemaven, en la creença que era obligatori per no fer-se sospitosos».


I el reverend Sanabre afirma:


«La nostra posició de cronistes d’aquells infausts temps exigeix afirmar que, encara que després dels successos de primers de maig de 1937 la persecució persistí, ja que continuà la detenció de nombrosos sacerdots i religiosos, que van omplir durant la major part de 1937 una de les galeries de la presó Model de Barcelona, i no foren anul·lades les mesures revolucionàries decretades contra la religió catòlica en els primers temps de la persecució, és indiscutible que cessà l’assassinat dels nostres companys de sacerdoci».


El mes de maig de 1937 Manuel de Irujo, ministre de Justícia del govern de Negrín, va voler restablir la llibertat de cultes. Aquesta decisió, que no es portà a terme, no tenia el beneplàcit dels líders sindicalistes. Així, Ezequiel Endériz, a Solidaridad Obrera, el 25 de maig de 1937 publicava l’article següent:


«Què vol dir restablir la llibertat de cultes? Que es pot tornar a dir missa? Pel que fa a Barcelona i Madrid, no sabem on es podrien fer aquesta classe de pantomimes. No hi ha un temple dempeus ni un altar on col·locar un calze. ¿No havíem quedat que l’Església havia estat, durant la rebel·lió de juliol, un bel·ligerant més? Tots ho havíem entès així, i a les mateixes propagandes oficials del govern del qual el senyor Irujo era ministre sense cartera, s’ha dit això com a justificant de la desaparició dels temples i dels capellans. Tot això és més clar que l’aigua. Que l’aigua clara. Tan clar que el projecte del senyor Irujo ni pot passar ni pot produir altra cosa que riure. Perquè encara que la catòlica dialèctica convencés el senyor del Govern de la necessitat de restablir aquesta llibertat absurda —cosa, per descomptat, que no creiem impossible després del que estem veient—, de res serviria l’escrit en el paper, en el paper de Gaceta de la República, davant un poble que en moltes zones, almenys, s’ha proposat perseguir el catolicisme com un dels més terribles mals que han pesat sobre aquesta raça infeliç».


I, en efecte, així va anar. Molts joves foren condemnats per haver format part d’alguna congregació mariana. Així, la Federació de Joves Cristians de Catalunya, fundada per mossèn Albert Bonet Marrugat el mes de març de 1931, malgrat no estar adscrita a cap partit polític va patir la mort de 325 joves, sota el pretext d’espionatge i alta traïció.


Andreu Nin, cap del POUM, declarà el 2 d’agost de 1936 al diari La Vanguardia:


«La classe obrera ha resolt el problema de l’Església, senzillament, no deixant-ne dempeus ni tan sols una».


Amb referència a l’atac obsessiu contra l’Església catòlica, escriu Lluís Carreras, a Grandeza cristiana de España, el següent:


«Aquell diumenge el poble espontani no era al carrer. Fins i tot, quan hi va ser, eren grups ben assenyalats i dirigits els que realitzaven l’obra vandàlica en presència de les forces que abans foren anomenades d’ordre públic. Hi havia una preparació minuciosa, hi havia una organització executiva, hi havia uns mètodes i unes consignes. Si hagués estat el poble espontani, encara el poble enganyat i incitat per les llegendes en curs, els mateixos excessos haurien tingut altres característiques de anormalitat; hi hauria més excepcions de bon sentit, de respecte, de pietat per les víctimes; els fets repetits i les innombrables ciutats on el poble autèntic defensava els rectors haurien tingut altra sort més afortunada, que la tècnica del terror i els comissionistes de l’assassinat van aconseguir gairebé sempre impedir. Sobretot la devastació i la ferocitat no haurien estat uniformes, ràpides i universals. El poble no hauria creat un estil, que a tot Catalunya, a tota l’Espanya roja presentava els mateixos elements de salvatgisme i d’extermini i que, encara en els casos en què hi havia interès i mandat de no manifestar-se, com a Biscaia, no va poder deixar de cometre alguns dels seus horrorosos desenfrenaments a fi de no desmentir llur naturalesa i universalitat».


A continuació, sobre els llibertinatges a Catalunya escriu:


«Qui ha presenciat els fets vandàlics de Catalunya està proveït de tota classe de proves. Són a milers els ciutadans que han vist amb horror l’arribada de les caravanes tècniques de l’incendi i del crim a Vic, Igualada, Sabadell, Terrassa, Montserrat, Manresa, Solsona, la Seu d’Urgell, Girona, Lleida, Tarragona, fins a les altes valls dels Pirineus, encara a la Vall d’Aran, tan lluny de la commoció revolucionària. A la ciutat de Vic, centre de gran vida religiosa, al matí del dimarts, dia 21 de juliol, van arribar uns camions amb tals bandes forasteres al país i enmig de la noble plaça Major. El seu cap amb veu sonora, dempeus en un d’ells, anuncià: “Abans de dues hores, Vic ha de cremar pels quatre costats”. I efectivament, amb ràpida disciplina, aquells tècnics, ben proveïts de material de bomba i d’essència, es van llançar a incendiar esglésies i convents, a profanar venerats sepulcres de sants i altres figures de l’Església, com Balmes i Torras i Bages, i jugaren a futbol amb el crani d’aquest darrer».


Bona prova de l’odi cap a tot el que era i representava la religió catòlica, són les paraules publicades a Solidaridad Obrera el 20 d’agost de 1936:


«Hem encès la torxa, aplicant el foc per purificar tots els monuments que des de segles projectaven el seu nom per tots els àmbits d’Espanya, les esglésies, i hem recorregut els camps purificant-les de la pesta religiosa».


I el Boletín Informativo de la CNT-FAI, aquest mateix dia afirmava que:


«Els temples han estat pastura de les flames, i els cossos eclesiàstics que no han pogut escapar, el poble ha donat compte d’ells».


De la mateixa manera s’expressa Solidaridad Obrera en un article titulat «Sangre y Fuego» el 18 d’octubre de 1936:


«Sempre, en tots els temps i en totes les èpoques, els crims terribles han tingut per mut testimoni la fatídica creu […] No resta dempeus una sola església a Barcelona i és de suposar que no es restauraran, que la piqueta demolirà el que el poble començà a purificar. Però, i els pobles?... No només no cal deixar dempeus cap escarabat ensotanat, sinó que hem d’arrencar d’arrel tot germen incubat per ells; cal destruir, sense titubejos, a sang i foc».


La població civil que va prendre les armes contra la República era jutjada per tribunals, o almenys això se’ls va fer creure abans de ser afusellats. No passà el mateix amb els sacerdots. Bastava que fossin reconeguts com a tals perquè, sense judici previ, fossin assassinats. Aquesta fou una constant durant els primers mesos de la guerra a Catalunya. Amb referència als comitès revolucionaris escriu Francisco Lacruz a El Alzamiento, la Revolución y el Terror en Barcelona, el següent:


«El comitè va fer un bon debut. En sis dies de revolució, els assassinats havien estat escassos, relativament. Hi va haver, en gran nombre, morts i ferits com a conseqüència de xocs violents, però el desbordament criminal encara no havia arribat a l’enorme proporció a què arribà després. Aquella nit, com si les bandes armades sotmetessin a sagnant burla el Comitè Antifeixista, foren assassinades quaranta-sis persones, entre elles tres dones. Tots els cadàvers van aparèixer abandonats l’endemà en diversos llocs pròxims a la ciutat. L’endemà, 26 de juliol, els morts només van arribar a la xifra de divuit. Barcelona sencera, que seguia anhelant les ondulacions d’aquella activitat criminal, respirà interpretant el fet que els assassins, saciats de sang, cedien en llur barbàrie. L’endemà, els sacrificis van ser vint, xifra que no era suficient per saber si l’onada de crueltat minvava o augmentava. Però, a partir d’aquella setmana, van passar de cinquanta per dia les persones assassinades».


El reverend Josep Sanabre Sanromà, a Martirologio de la iglesia de la diócesis de Barcelona durante la persecución religiosa 1936-1939 va escriure:


«La revolució i els seus crims no foren una reacció d’indignació del poble contra la suposada intervenció de l’Església a l’Alçament Nacional, com es va pretendre fer creure a l’opinió nacional i estrangera. La revolució, com totes les anteriors, va tenir el seu cervell director. Mai oblidarem les paraules escoltades de boca d’un directiu sindical, al reconèixer-nos a l’octubre de 1936, després de felicitar-nos per haver resultar il·lès fins aleshores, i que ens deia: “Vosaltres heu vist la revolució des de baix, jo des de dalt; el pla era assassinar-vos a tots”; la declaració fou espontània i no podia ser més terminant. L’Església, des del primer dia, fou víctima, i no combatent; el pla quedà ben manifest a les primeres setmanes de l’actuació dels grups inhumans que recorrien les poblacions subjectes al domini marxista, la seva primera preocupació fou l’assassinat dels sacerdots; per això a la seva arribada als pobles la primera indagació era informar-se de si n’havia estat assassinat el capellà; constituïa el primer punt del programa. Aquesta fou la realitat a la nostra diòcesi i a tota la zona que quedà sota la tirania del nou règim».


Així doncs, els comitès van tenir la potestat d’arrestar i afusellar els homes només pel fet de ser catòlics. Aquesta és la realitat. A l’estiu de 1938 el diari L’Ocoure de París entrevistà el president Lluís Companys. A la pregunta de si era possible reobrir el culte catòlic a Catalunya contestà:


«—Oh! Aquest tema ni tan sols s’ha considerat, perquè totes les esglésies han estat destruïdes».


Acabem amb les paraules de Vicente Cárcel Ortí que, a La gran persecución, va escriure:


«Les presons estaven repletes de sacerdots i catòlics, pel simple fet de ser-ho, i molts d’ells foren afusellats abans del final de la guerra».
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Dibuix de diverses cel·les de la txeca de Vallmajor.
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Cel·la de la txeca del carrer Vallmajor.
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Cel·la de la txeca del carrer Vallmajor.






EL TERROR MARXISTA QUEDA ESTRUCTURAT

 



 


 


 


 


 


 


La justícia roja. L’oficina jurídica de Barcelona es dedicà a: la revisió de processos, l’aplicació d’amnistia i la destrucció d’antecedents. Això significà la desaparició, per incendi, de tot l’arxiu dels jutjats i l’Audiència, essent també cremades les togues dels magistrats i advocats.

Aquesta oficina serví només per espoliar els qui s’hi presentaven. L’endemà de la seva constitució exigí, sota amenaça de mort, a tots els components dels consells d’administració de diverses companyies, entre elles el Metro, Tramvies i Autobusos, cent mil pessetes a cadascun per al pagament de suposades responsabilitats. Aquest procediment era l’únic que seguia i les quantitats que es reclamaven varen anar augmentant, exigides sempre sota l’amenaça de mort i la pressió dels fusells dels milicians que proliferaven per l’oficina i per totes les dependències del Palau de Justícia. Gairebé totes les reclamacions es van resoldre a l’acte, sense cap tipus de defensa per als demandats, als quals no es permetia l’assistència de lletrat.


Els divorcis eren tramitats a l’acte i, en menys de deu minuts, fallats i resolts. Sobre el particular hi ha una nota publicada a la premsa barcelonina el 3 de setembre de 1936, en què es llegia:


«Que l’exvenedor de periòdics Mestres, nou Jutge de Primera Instància de Vilanova i la Geltrú, havia batut el rècord de separacions».


El terme mitjà de sentències a Barcelona era de 15 a 20 diàries. La Generalitat de Catalunya legislà també divorcis i, per decret de 18 de setembre de 1936, modificà la Llei de la República de 2 de març de 1932, fent bones totes les innovacions de l’oficina jurídica, fins a l’extrem que quan aquesta es va dissoldre, creà la Sala Especial de Divorcis de l’Audiència de Barcelona, que continuà la seva tasca aplicant els seus mateixos principis. Aquesta sala es creà, per decret de la Generalitat, el 23 de desembre de 1936.


El procediment en la tramitació de tots els plets civils fou revolucionàriament modificat per la Sala de Govern de l’Audiència de Barcelona i el ple del Tribunal de Cassació de Catalunya, per acords de 30 de setembre de 1936, fent ús d’una facultat que els atorgà un decret de la Generalitat de 12 de setembre de 1936; acords que violaven les disposicions de la Llei d’enjudiciament civil i altres lleis processals, a més de les disposicions que regulaven les relacions entre el govern central i Catalunya.


El final de l’oficina jurídica quedà plasmat en una nota de la Conselleria de Defensa de la Generalitat, en què es negava haver rebut de les milícies antifeixistes cap quantitat. Això no era del tot cert, ja que la premsa barcelonina publicà diverses notes on s’afirmava que aquelles havien lliurat un milió i mig de pessetes a aquesta oficina.


L’alma mater de la justícia roja a Barcelona fou Rodríguez Dranguet. Qui era aquest personatge? Alfonso Rodríguez Dranguet va néixer el 12 de juliol de 1889 a Naoato (Santiago de Cuba). L’any 1907 es casà, a Cadis, amb Milagros Díaz Olivera (1889-1964). Va morir a Guantánamo (Cuba) el 13 de maig de 1954. Els afins de Rodríguez Dranguet van publicar la següent nota biogràfica en una pàgina dedicada a la família a Internet:


«Alfonso es trobava en un procés d’ascens professional. La publicació dels seus llibres, Arancel y Administración de Justicia (1923) i Responsabilidad e independencia del Poder Judicial (1929) li van suposar un gran prestigi com a jurista, que li va merèixer ser nomenat assessor del Ministeri de Governació per l’aplicació de la llei de Ganduls i Facinerosos, de la qual redactà el reglament, activitat que el tingué ocupat des de juny de 1934. Cessà en aquesta comissió el mes de febrer de 1935. Com a fruit d’aquesta tasca va publicar Defensa Social, Legislación de Vagos y Maleantes (1935).


»El nomenament com a jutge de 1a Instància i Instrucció del Jutjat núm. 2 de Barcelona recompensava els seus mèrits. En el seu nou càrrec, quan l’ocasió ho exigiria, es desplaçava en automòbil oficial amb sengles banderoles col·locades damunt de cada para-xocs davanter.


»Les seves idees polítiques s’identificaven amb les del partit de Manuel Azaña, Acción Republicana, encara que la seva condició de jutge l’obligava a ser políticament neutral. Com molts homes públics d’aquell temps, Alfonso pertanyia a la francmaçoneria del Gran Orient Espanyol, i com molts no era creient cristià encara que era molt respectuós amb les creences alienes, sobretot amb les de la seva pròpia família. Milagros, la seva esposa, fou una fervent practicant cristiana que va saber transmetre la seva fe als seus fills fins i tot en moments dificilíssims.


»A Barcelona van viure en el tercer pis, segona porta, de l’edifici núm. 55 del carrer Muntaner, que feia gairebé cantonada amb el carrer del Consell de Cent.


»La família Rodríguez Díaz llogà una vil·la a Vilassar de Mar, poble proper a Barcelona, per passar-hi l’estiu. És un lloc idíl·lic que les germanes gaudeixen a tot pulmó.


»El mes de juliol assassinen el tinent socialista José Castillo, de la Guàrdia d’Assalt (policia política), fet que ocasiona el posterior assassinat del diputat José Calvo Sotelo de la coalició de dretes CEDA. Aquest fet fou la causa immediata de la revolta de l’exèrcit i, en no quallar el cop a tot Espanya, propicià el començament de la Guerra Civil, just quan l’equip olímpic espanyol es disposava a viatjar a Berlín per participar en els Jocs Olímpics d’estiu en un ambient enrarit. A Alfonso aquests esdeveniments el van tocar de ple.


»L’alçament militar fou el 18 de juliol, el 2 d’agost el van nomenar auditor per conèixer la causa contra el general Goded i altres; el 14 d’agost, jutge únic de tots els jutjats de Barcelona; el 2 de setembre, jutge especial de la rebel·lió militar per entendre del compliment o execució de les responsabilitats civils de tot ordre de les sentències dictades pels tribunals populars i el Tribunal Especial Popular, i de tots els del territori de Catalunya; i el 12 de desembre, cap del comitè inspector de tribunals del territori de Catalunya. La guerra tot just començava. Milagros, davant la dificultat que es presenta a Barcelona per aconseguir aliments, decidí quedar-se a Vilassar fins que comencessin les classes a la Universitat.


»Alfonso va haver de viatjar d’urgència a Madrid a treure Alfonsito d’una txeca on l’havien tancat la tercera vegada que els milicians el van anar a buscar al pis d’Alcalá 140, on el va sorprendre l’alçament. Al cap de pocs dies les comunicacions entre Madrid i Barcelona van quedar interrompudes.


»Alfonsito, ja a Barcelona, s’allistà a l’exèrcit i el van destinar a l’Agrupació de Bateries de Costa del Sector de Barcelona, concretament a la 5a bateria a Mataró, prop de casa.


»Alfonso segueix la seva meteòrica ascensió; el mes de febrer de 1937 el van nomenar jutge especial de tots els assumptes produïts i que es produeixin a Catalunya, i el juny, magistrat del Tribunal de Cassació de Catalunya en atenció als rellevants serveis prestats per aquest a la causa de l’antifeixisme. Milagros seguí, el 1937, a Vilassar de Mar. Les filles anaven a Barcelona a estudiar durant la setmana.


»El 24 de gener de 1939 els superiors d’Alfonso el van rellevar de les seves obligacions i li van ordenar sortir del país».


El Tribunal d’Espionatge, que presidia Alfonso Rodríguez Dranguet, estava format per tres membres togats i dos militars, designats pel Ministeri de Defensa.


Els judicis que celebrava aquest Tribunal eren precedits per la instrucció del sumari, cosa que no ocorria en els que se celebraven davant els Especials de Guàrdia. El president, Rodríguez Dranguet, feia sovint funcions de fiscal, intervenint activament en els interrogatoris, amb notòria parcialitat contra els processats, que no vacil·lava a proclamar en les al·locucions que en el curs del judici tenia el costum de fer, i que constituïen breus discursos del més pur estil míting. En un d’ells, per exemple, va dir que els tribunals de justícia havien d’actuar de manera imparcial i jutjar sense passió, però que ell s’enorgullia de proclamar públicament que el tribunal que presidia no era imparcial, ja que sentia la passió de l’antifeixisme i per això considerava de manera sistemàtica enemics els qui s’asseien a la banqueta.


Rodríguez Draguet prejutjava sovint la sentència en el decurs del judici. No es limitava a insultar els processats i a vexar-los amb ironies i paraules de menyspreu. En un judici contra més de quaranta processats, acusats de pertànyer a Falange Española, en un moment d’ira, increpà amb duresa els processats dient-los que tots haurien de ser afusellats.


S’explica que mentre se celebrava un judici van sonar les sirenes d’alarma anunciant un bombardeig. Rodríguez Dranguet sofrí un arravatament d’indignació i començà a insultar els que estaven asseguts a la banqueta en aquests termes:


«Ja han arribat els vostres. Ara estareu contents. Per què no aixequeu el braç i crideu Viva Franco? Us hauríem d’afusellar a tots».


En un altre judici, en comparèixer com a testimoni de la defensa una anciana, després de les preguntes generals Rodríguez Draguet li va dir:


«Vostè serà una beata xuclaciris de les que es fiquen al llit amb els bisbes.»


En un altre judici, en què els culpables eren uns joves de poca edat, per a qui es preveien penes greus, es va permetre dir als defensors, abans de començar la vista, que aquell dia hi hauria «carn fresca».


Els advocats defensors havien de suportar els comentaris i insults de Rodríguez Dranguet, ja que aquest els veia com a enemics encoberts i la més mínima protesta hauria implicat una demostració expressa de solidaritat amb els inculpats, i no quedava altre remei que ocultar-la si es volia evitar passar a fer-los companyia a la banqueta. Era norma habitual que, quan el defensor s’esforçava a argumentar, l’interrompés dient-li que no perdés el temps, ja que la qüestió estava prou clara.


Si el fiscal tenia alguna benevolència en formular la petició de les penes, els membres del tribunal no ocultaven el seu descontentament davant els defensors mateixos per no haver estat el representant del Ministeri Públic prou rigorós. A finals de novembre de 1937 se celebrà el judici conegut com el de Ràdio Nacional. El propòsit d’aquest judici era donar un escarment exemplar amb la condemna a mort dels encausats, però com que els càrrecs que se’ls imputaven eren insuficients, el fiscal Gené es negà a sol·licitar penes greus. Això provocà que l’obliguessin a dimitir en mig del judici, essent substituït pel fiscal Artigas, el qual, per insistir en el mateix criteri també fou destituït. El tercer fiscal es doblegà a les exigències de Rodríguez Dranguet. Sense variar els fets ni la qualificació evacuada pels primers, sol·licità i va obtenir les condemnes a mort sol·licitades.


Els Tribunals Especials de Guàrdia es van crear per decret de 28 de novembre de 1937, modificats pel decret de 3 de maig de 1938, per reprimir també els delictes que ja eren competència del d’Espionatge i Alta Traïció, fins al punt que quedava a l’arbitri dels agents del SIM determinar la competència del que havia de jutjar en cada cas.


Estaven formats per un president lletrat i dos vocals, un de nomenat pel Ministeri de Defensa Nacional i l’altre pel de la Governació, als quals no s’exigiria la condició de lletrats i sistemàticament imposaven les sentències amb un criteri rigorosíssim.


La rapidesa amb què jutjaven els Tribunals de Guàrdia, encara en els delictes més greus, era tal, que els judicis duraven tot just un quart d’hora. Per això, de manera humorística, se’ls coneixia entre tota la cúria barcelonina amb el nom de fotomató. L’advocat quasi bé no podia parlar amb l’acusat, ja que havia estat incomunicat, des de la seva detenció, a les presons del SIM. No es permetien altres proves que les que es duien preparades a l’acte del judici, i el sumari, si es pot dir així, era només la confessió de l’acusat arrencada mitjançant les tortures portades a terme pels agents del SIM. L’informe del fiscal es reduïa, en molts casos, a formular la petició de la pena, que gairebé sempre era la capital. I encara que se li permetia parlar tant temps com volgués, ho solia fer en breus minuts. En canvi, a l’advocat defensor se li taxava el temps per al seu informe, que normalment era de cinc minuts, fos quina fos la importància de la pena sol·licitada pel fiscal. Qualsevol protesta relativa a defectes en el procediment, defectes de forma o notòries nul·litats, que es donaven sistemàticament, eren vistos amb recel pel tribunal i pels agents del SIM, que presenciaven el judici, i preludi segur de la detenció del lletrat. La defensa era, per tant, purament testimonial.


Els judicis sempre es realitzaven amb la presència dels agents del SIM, fins i tot els que se celebraven a porta tancada, i eren com una continuació del propi tribunal. Moltes vegades eren els mateixos que havien interrogat als inculpats durant el seu llarg calvari a les sinistres presons d’aquella institució. Amb la seva presència i pel lloc on estaven col·locats, ja que s’asseien sota l’escó del ministeri fiscal, s’aconseguia mantenir els acusats atemorits, perquè no s’atrevissin a desmentir el que havien declarat a l’expedient que feia funcions de sumari. Aquest mateix temor s’infonia als lletrats defensors, que interrogaven i emetien els seus informes asseguts davant dels agents del SIM, sabent que qualsevol actitud o frase que fos desagradable a aquests senyors equivalia a una detenció immediata i a passar pel mateix calvari que l’acusat.


La independència d’aquests tribunals, el mateix que el d’Espionatge i Alta Traïció, era un mite. Quan els agents del SIM no estaven conformes amb la sentència que el tribunal dictava, detenien de nou l’acusat que havia estat absolt. Un cas concret, sobre el que hem dit, és el de Fernandí Matrimoni, que fou jutjat amb altres inculpats que formaven part de l’anomenat Cercle Blau, organització que depenia de Falange Española, el qual fou absolt pel tribunal i detingut novament per agents del SIM a la porta del palau de justícia, quan acabava de ser posat en llibertat en compliment de la sentència dictada.


El fiscal, en alguns casos, mancat de base per acusar un inculpat, es veia obligat a retirar l’acusació i així ho deia en el seu informe, però considerant, no obstant això, que l’individu era sospitós de dretà, demanava que fos posat a disposició del SIM com a perillós, sense dir en quina forma ni per quant temps, la qual cosa equivalia a una presó indefinida, posterior al judici, en què havia resultat no culpable.


Les sentències, encara aquelles que imposaven penes de mort, es dictaven generalment en pocs minuts, i la majoria de les vegades, segons podien endevinar els defensors, ja estaven confeccionades abans que comencés el judici. Es donava el cas que, durant el decurs d’aquests, els agents del SIM conversaven davant dels defensors amb el fiscal i amb els membres del tribunal, i imposaven el seu criteri a les sentències, que s’estenien per escrit molt posteriorment, de vegades diversos dies després de publicades, i gairebé sempre amb fonaments invariables per a tots els casos.


El Tribunal Especial de Guàrdia numero 1 condemnà un dels inculpats a una pena greu, malgrat que a l’expedient no hi havia cap pena concreta contra ell. I quan el defensor es lamentà davant el president del tribunal per aquesta pena, aquest ho justificà exhibint un anònim que s’havia rebut a la secretaria del tribunal un cop celebrat el judici, inculpant l’acusat de ser home de dretes i d’estar afiliat al Partit Tradicionalista.


Quan finalitzà la guerra, alguns dels que van treballar als diferents tribunals declararen en contra dels que sentenciaren a mort moltes persones. Era una manera com una altra de salvar la pell. Moltes vegades aquestes declaracions són exagerades. S’havia d’engreixar el que havia succeït per tal de salvar la vida i no ser jutjat pel nou govern que instaurà Franco. Malgrat això, a continuació inclourem un informe elaborat pel Ministeri de Governació l’any 1939. Hi llegim:


«Durant la dominació bolxevic a Barcelona ha ocupat a l’Audiència càrrec d’oficial de sala (càrrec que exercia des de juliol de 1935) i secretari substitut de la Sala Especial de Divorcis, per la qual cosa ha estat testimoni en nombrosos desaforaments comesos per les autoritats rojas, desaforaments que pot comprovar pel gran nombre de dades, documents i confidències que posseeix i que només en un nombre escàs pot acompanyar el present escrit, ja que per tenir-los entabuixats i no haver estat possible derrocar fins avui un dels envans que romanien amagats, no s’ha disposat del temps necessari per al seu estudi i classificació; no obstant això, si la Comissió ho considera oportú en dates successives, podré subministrar els elements de judici que vagi descobrint i que consideri que puguin ser útils per al fi perseguit per la Comissió.


»Les eleccions de febrer de 1936 no van reflectir a Barcelona la veritable manera de pensar de l’opinió pública, i el fals triomf dels extremistes d’esquerra fou a causa de les coaccions indignes, tupinades indecoroses i altres mitjans per l’estil que van emprar els sindicats i partits extremistes en nombre incalculable, valent-se, per assegurar l’èxit del fi perseguit, d’armar-los de la manera que considerés més convenient, assegurant-los que fos quin fos el resultat del seu exemple, no només no hauria de passar-los res, sinó que serien mèrits que es tindrien en compte quan arribés el repartiment de càrrecs. Amb aquestes instruccions es comprèn que tot els sortís com desitjaven i que els més grans criminals fossin els que ocupessin els millors càrrecs.


»El mateix Casares Quiroga fou qui organitzà l’assassinat de Calvo Sotelo. A Barcelona, aquest crim comès amb el beneplàcit dels que exercien les funcions del Govern, va fer que la indignació de l’opinió pública arribés al màxim. Companys i la seva colla van aprendre el procediment i el van posar en pràctica: el 15 de juliol de 1936, un tinent de la Guàrdia Civil i dos guàrdies del mateix cos foren agredits a trets amb la major impunitat per als autors del crim. Es van practicar registres i detencions indiscriminats i en nombre incalculable, principalment a les cases dels carrers de Mallorca, Travessera, Sant Gervasi, Claris, etc. Entre els detinguts figuraven Ramon Sales Amenós, president que fou dels Sindicats Lliures, i Companys autoritzà que les hordes l’assassinessin amb salvatge acarnissament i sense formació de causa.


»Les primeres Brigades Internacionals van arribar a Barcelona no quan tothom creu, sinó el dia 12 de juliol de 1936, és a dir, abans de la data del Moviment; aquest dia van arribar milers d’internacionals, principalment russos i francesos, essent els altres expulsats per indesitjables dels seus respectius països. Van venir contractats pel govern de Companys amb el pretext que eren atletes que anaven a prendre part a l’Olimpíada Popular que s’havia organitzat per al dia 19. Durant tota la setmana del 12 al 19, aquests criminals van passejar per tots els carrers barcelonins amb el puny enlaire i obligant els vianants a correspondre’ls de la mateixa forma. La premsa dretana es trobava emmordassada i no podia descobrir els criminals artificis d’aquells dies, practicats pel govern en col·laboració amb els anarquistes, comunistes, etcètera, del món sencer. En plena Rambla i enfront de l’església de Santa Mònica es repartien armes a tothora del dia i de la nit als afiliats als partits d’esquerres i sindicats, i als qui no ho eren, però calçaven espardenyes i portaven dies sense rentar-se ni afaitar-se, també els donaven armes.


»Forçosament, aquelles hordes el 18 de juliol van haver d’imposar-se en els carrers de Barcelona i cometre tota classe d’assassinats, robatoris, saquejos i altres actes vandàlics, fins que arribessin les tropes alliberadores del Generalíssim.


»En els Tribunals Populars, el fiscal, en ocupar el seu lloc, col·locava un revòlver damunt de la seva taula; tots, jutges, jurats, advocats, etc., anaven amb mànigues de samarreta o camisa; es condemnava a mort per haver-se trobat a la casa del processat un crucifix o una boina vermella pertanyent, potser, a algun avantpassat del condemnat (com en el cas dels processats José Maria Tomàs Álvaro i José Maria Roura Guillamet, acompanyo la còpia de la sentència); o per haver estat afiliats a partits de dretes (com en el cas d’Emili Solano Sanduvete, de què també acompanyo còpia); el dia abans de la celebració del judici s’enviava l’ofici al Col·legi d’Advocats perquè es designés els que havien d’actuar de defensors, i com que no hi havia temps, ja que la majoria dels col·legiats no eren a Barcelona, ja que a l’acte de la vista es deia als processats que es defensessin ells mateixos —aquest extrem prova les dues sentències anteriorment citades— (encara que l’ofici pel Col·legi d’Advocats tenia sempre dues dates anteriors a la celebració de la vista, la veritat és que no ens les passaven fins al vespre).


»Per ser jutge o fiscal bastava amb ser assassí, encara que no es tingués el títol d’advocat. En els tribunals de guàrdia (per perseguir el que ells en deien delictes de desafecció al règim) així com en el d’Espionatge i Alta Traïció, els presidents i magistrats es burlaven cruelment dels processats, als quals feien tota classe de burles; no es permetia a cap testimoni que declarés a favor del processat, perquè si ho intentava l’expulsaven després d’amenaçar-lo per encobridor del delinqüent; els agents del SIM tenien seient a les estrades i amb la mirada coaccionaven tots els que intervenien en la vista; en una ocasió (ja trobaré les dades), havent estat el resultat de les proves favorables al processat, el fiscal, traient un paper d’una de les butxaques del seu vestit, va dir: “Està molt bé tot; però malgrat tot el que aquí s’ha dit, jo tinc aquest document que prova la culpabilitat del processat i com que aquest document té caràcter particularíssim, me’l torno a guardar sense posar-lo a la disposició de la sala, i per això demano la pena de mort”. (Recordo que aquest fiscal es deia Nieto.) Als advocats defensors, quan es descuraven en els seus informes, quedaven detinguts i processats (hi va haver molts casos i en trobaré els detalls). No parlo de les tortures, perquè bastantes proves han estat ja donades per la premsa per insistir en això. En els afusellaments es permetia al públic —que omplia per complet el camp de la bota, on generalment se celebraven— que disparés les seves armes contra els processats, i els mateixos milicians encarregats de realitzar-los cedien els seus fusells als qui els sol·licitaven, després escopien, calcigaven i profanaven els cadàvers dels herois caiguts.


«A la sala especial de divorcis es divorciava tot el qui ho desitgés, sense fer cas de tot el que disposaven les lleis. Hi va haver un cas amb dues sentències contradictòries en el mateix divorci (ara només recordo que en un d’ells va intervenir l’advocat don Francisco Aldaz); en uns altres la dona no s’havia assabentat que es trobava divorciada per haver-ho sol·licitat el marit, i com que ho ignorava i tenia la intenció de divorciar-se, i no es duia l’obligat registre, potser li denegaven el divorci; en els casos en què es desconeixia on es trobava el demandat, en comptes d’esperar l’any que exigeix la llei a comptar des de la publicació de la sentència en el diari oficial, se li concedia autorització a l’acte per contreure immediatament matrimoni (acompanyo còpia de sentència que ho acredita).


»Quan es traslladà a Barcelona el Govern Negrín, van voler donar als procediments un aspecte de legalitat i per això van obligar a utilitzar la toga en els tribunals. Amb aquest motiu se celebrà una festa al palau de justícia de “dignificació de la toga”, festa que resultà extremadament còmica.


»Els comandaments i unitats de l’exèrcit eren russos majoritàriament, i jo, que vaig assistir a unes maniobres celebrades a Pins del Vallès, puc testificar que el principal cap de les mateixes fou un rus el nom del qual no recordo, però que ja aconseguiré esbrinar.


»Quant als passejos, que Companys atribuïa als incontrolats, era ell el que els dirigiria. Això ho sé perquè jo vaig ser dut a la txeca de Sant Elies i quan vaig recobrar la llibertat vaig aconseguir el tracte del que m’hi havia dut amb intenció de denunciar-lo a l’arribada de les tropes nacionals. Es diu Joan Coll, estava abonat a la butaca del frontó Txiki Alai, fila 4 número 13, dinava al restaurant Mont d’Or i, encara que no vaig aconseguir esbrinar el seu domicili, el tenia en els primers números del carrer de Muntaner. Doncs bé, aquest assassí m’explicà com mataven els qui detenien i com, arran dels successos de maig, el mateix Companys li donà un passaport per anar a França, ja que la seva vida perillava a Barcelona, i quan tornà a aquesta ciutat li van pagar fortes sumes (em va dir que podia perdre de dues a tres mil pessetes diàries sense que patís la seva butxaca) sense necessitat d’efectuar cap treball».


 


Les patrulles de control. El 23 de juliol de 1936 començà a funcionar el Comitè Central de Milícies Antifeixistes com a govern revolucionari. Aquesta organització, creada per la Generalitat de Catalunya, va voler canalitzar i ordenar els assassinats que s’havien comès a Barcelona com a conseqüència de l’Alçament Nacional. La Generalitat només esperà quatre dies per crear-lo i, encara que s’havien comès alguns assassinats, l’acció més repressiva la portà a terme aquest comitè. El decret pel qual es creà deia:


«La rebel·lió feixista ha estat vençuda per l’heroisme popular i el de les forces lleials. Cal, doncs, acabar d’aniquilar a tot Catalunya els darrers nuclis feixistes existents i prevenir-se contra possibles perills de fora.


»Per tant, a proposta de la presidència, i d’acord amb el Consell Executiu, decreto el següent:


Primer.- Es creen les milícies ciutadanes per a la defensa de la República i la lluita contra el feixisme i la reacció.


Segon.- Es nomena Enric Pérez Farràs cap militar de les milícies armades de Catalunya.


Tercer.- Es nomena el conseller Lluís Prunés comissari de Defensa de la Generalitat, amb les atribucions necessàries per a l’organització de l’esmentada Milícia Popular.


Quart.- Queda designat un comitè d’enllaç i direcció de les milícies ciutadanes, format per un delegat, que designarà el conseller de Governació, un altre de designat pel comissari general d’Ordre Públic i els representants de les forces obreres i organitzacions polítiques, coincidents en la lluita contra el feixisme.


Cinquè.- A tot Catalunya es constituiran els Comitès Locals de Defensa, que haurien d’obrar d’acord amb el comitè central.- Barcelona, 23 de juliol de 1936».


El comitè es constituí i tingué la seva seu central a l’Escola Nàutica, situada a la plaça Palau. Els anarquistes no van estar d’acord amb el nomenament d’Enric Pérez Farràs —cap dels Mossos d’Esquadra—, perquè consideraven que les milícies no n’havien de tenir, de cap. Per tant, s’arribà a l’acord que cadascun dels grups creats només havia de dependre de l’organització política o sindical a la qual estiguessin afiliats. El comitè donà a conèixer el bàndol següent:


«Constituït el comitè de les milícies antifeixistes de Catalunya, aquest organisme, d’acord amb el decret publicat pel govern de la Generalitat de Catalunya al Butlletí Oficial del dia d’avui, ha pres els següents acords, el compliment dels quals obliga tots els ciutadans:


Primer.- S’estableix un ordre revolucionari, per al manteniment del qual es comprometen totes les organitzacions que integren el comitè.


Segon.- Per al control i la vigilància, el comitè ha nomenat els equips necessaris per fer complir de forma rigorosa les ordres que emanin d’aquest cos.


Amb aquest objecte, els equips duran la credencial corresponent que farà efectiva la seva personalitat.


Tercer.- Aquests equips seran els únics acreditats pel comitè. Tot aquell que actuï al marge serà considerat facciós i rebrà les sancions que el comitè determini.


Quart.- Els equips de nit seran especialment rigorosos contra aquells que alterin l’ordre revolucionari.


Cinquè.- Des de la una fins a les cinc de la matinada, la circulació quedarà limitada als elements següents:


a) A tots els que acreditin formar part de qualsevol de les organitzacions que constitueixen el comitè de les milícies.


b) Les persones que vagin acompanyades d’alguns d’aquests elements i que acreditin la seva solvència moral.


c) Els que justifiquin, en el cas de força major, que es vegin obligats a sortir.


Sisè.- A fi de reclutar elements per a les milícies antifeixistes, les organitzacions que constitueixen el comitè queden autoritzades per obrir els corresponents centres d’allistament i entrenament.


Les condicions d’aquest reclutament seran detallades en un reglament interior.


Setè.- El comitè espera que, donada la necessitat de constituir un ordre revolucionari per plantar cara als nuclis feixistes no tindrà necessitat, per fer obeir, de recórrer a mesures disciplinàries.


»Per E. R. de C., Artemí Aguadé, Jaume Miravitlles i J. Pons. Pels partits d’Acció Catalana i Esquerra Republicana, Tomàs Fàbregas. Per Unió de Rabassaires, Josep Torrens. Pels partits marxistes, Josep Miret Musté i Josep Rovira Canal. Per la CNT, Josep Acea, Bonaventura Durruti i J. Garcia Oliver. Per la FAI, Aurelio Fernández i D. A. de Santillán. Per la UGT, Josep del Barrio, Salvador Gonzàlez i Antoni López».


El comitè creà per decret equips especials per al manteniment de l’ordre revolucionari, grups d’investigació i patrulles de control, dirigides per anarquistes veterans. Durant tot l’estiu de 1936, comitès, milicians i grups d’investigació i vigilància es van dedicar a perseguir els dirigents i els pistolers dels Sindicats Lliures —una de les primeres víctimes fou Ramon Sales Amenós—, casernes de la Guàrdia Civil, policia i sometent, a passejar i executar feixistes provats o que havien conspirat contra la República. Per això, la repressió a Catalunya, durant els primers tres mesos de la guerra, mostra uns índexs de violència no coneguts fins aquell moment. Del 19 de juliol al 30 de setembre de 1936 es van comptabilitzar prop de cinc mil assassinats. I fins al 30 de desembre d’aquest any, més de sis mil assassinats. Sobre el particular enraonarem en el capítol dedicat a les víctimes.


A Solidaridad Obrera de l’1 d’agost de 1936, es podia llegir: «Als feixistes provats se’ls ha de matar». I van posar tota la seva obstinació a fer-ho. Al diari La Vanguardia de l’1 d’agost de 1936 llegim:


«Catalunya no pot convertir-se en un toll de sang. Catalunya no vol dur damunt la taca de canibalisme dels pobles primitius i salvatges».


Les patrulles de control de Barcelona estaven integrades per 700 homes afiliats a la CNT, a la UGT, al POUM i a ERC. Josep Asens7 fou nomenat responsable de les patrulles i Miquel González Batlle, secretari general del departament. 


La seva distribució era la següent:




	Nucli antic: 

	30 CNT 

	15 ERC 

	10 UGT

	3 POUM




	Aragó Muntaner:

	20 CNT 

	15 ERC 

	10 UGT 

	3 POUM




	Estació Nord-Barceloneta:

	30 CNT 

	15 ERC 

	10 UGT 

	3 POUM




	Poble Sec-Casa Antúnez:

	5 CNT 

	10 ERC 

	10 UGT 

	3 POUM




	Sants-Hostafrancs:

	25 CNT 

	15 ERC 

	10 UGT 

	3 POUM




	Bonanova-Pedralbes:

	25 CNT 

	15 ERC 

	15 UGT 

	3 POUM




	Gràcia-Sant Gervasi:

	30 CNT 

	15 ERC 

	15 UGT 

	4 POUM




	Clot-Poblet:

	30 CNT 

	15 ERC 

	15 UGT 

	3 POUM




	Horta-Carmel-Guinardó:

	25 CNT 

	15 ERC 

	15 UGT 

	5 POUM




	Sant Andreu: 

	27 CNT 

	20 ERC 

	10 UGT 

	5 POUM




	Poblenou:

	30 CNT 

	20 ERC 

	10 UGT 

	5 POUM




	Central:

	25 CNT 

	15 ERC 

	15 UGT 

	5 POUM





 


El 5 d’agost de 1936 el diari La Vanguardia publicava la següent nota, on s’explica la terrible repressió que provocà el comitè en pocs dies:


	«Segons nota facilitada pel negociat de cementiris, fins al dia 2 de l’actual van ser inhumats en les diverses necròpolis de Barcelona cinc-cents onze cadàvers, tots ells corresponents a persones mortes a conseqüència dels successos. Dels cinc-cents onze, n’han estat identificats tres-cents divuit, i en queden, per tant, sense identificar, cent noranta-tres».


A Barcelona foren detingudes moltes persones per les patrulles de control o per les policies paral·leles, i tancades en txeques, en centres de detenció o aïllament, en casernes o en vaixells-presó. Les persones assassinades eren sobretot patrons, militars retirats i sacerdots. Els organismes de l’ordre públic eren dirigits per individus que, malgrat tenir responsabilitats de govern, actuaven al marge de la legalitat i sota el seu criteri decidien sobre la vida i la mort dels detinguts.


A partir del mes de setembre de 1936, molts dels detinguts a les txeques o llocs de confinament són executats als cementiris de Montcada i Reixac, Cerdanyola o les Corts. Entre setembre de 1936 i abril de 1937, foren executades al voltant de 1.500 persones. Cap d’elles no va passar per cap tribunal popular. La responsabilitat de totes aquestes execucions no fou només culpa dels incontrolats, sinó també dels individus amb comandament, membres d’organitzacions polítiques i sindicals. Alguns d’ells formaven part del govern del Front Popular.


El 31 de juliol de 1936, el Comitè de Milícies Antifeixistes publicà la nota següent:


«Davant dels darrers assassinats comesos, entre ells el de Desideri Trilles, destacat militant de la UGT, el Comitè de Milícies Antifeixistes protesta enèrgicament, i amb dolor anuncia que tractarà com a enemics de guerra tots aquells que, arrossegats per partidismes exacerbats i passionals, continuïn la tàctica criminal i contrarevolucionària d’enfrontar unes organitzacions amb unes altres o d’anar eliminant d’una manera progressiva als caps més actius de la revolució.


»Que ningú cregui que es tracta d’una simple declaració. Cinc mil milicians armats tenen ja des d’ara sota el seu control l’ordre de la ciutat. Tots aquells que cometen actes de saqueig i actes vandàlics seran afusellats al peu de la seva obra. Tots aquells que penetrin en els domicilis particulars o col·lectius sense autorització del Comitè de Milícies Antifeixistes seran passats per les armes sense formació de causa. Les patrulles de control tenen ordres severíssimes que compliran de forma inexorable. Catalunya no pot convertir-se en un toll de sang. Exigim ordre i disciplina. Germans de treball, germans de lluita, ajudeu-nos en aquestes hores de perill!».


Aquesta nota del comitè només serví per netejar, en aparença, tot un seguit d’abusos. Les patrulles de control, en comptes d’apaivagar els saquejos i els actes vandàlics, els van augmentar, constituint-se en una tropa brutal i arbitrària que, com escriu Francisco Lacruz:


«Actuava sense llei ni obstacle, practicava saquejos i assassinats pel seu compte, amb els pretextos més trivials, i davant la qual no hi havia a Barcelona res segur ni sagrat».


»Reclutades les “patrulles de control” entre els elements revolucionaris més audaços i de més negra història, havien de convertir-se en el que van ser, en una legió salvatge dedicada a fer més terrible el martiri de la ciutat. Si s’uneix a això una part d’aquestes “patrulles”, que al principi van estar formades per uns cinc mil homes, però que aviat van passar a ser més de deu mil, depenien directament de la Comissió d’Investigació Antifeixista —creada pel comitè de milícies, però en el qual manava totalment Aurelio Fernández, personatge de màxima jerarquia a la FAI—, es comprendrà per què Barcelona passà a estar sotmesa al terror anarquista en tots els seus aspectes i activitats».


El terror que van sembrar fou tal que, el 4 de març de 1937, el govern de la Generalitat publicà un decret de dissolució de les patrulles de control i reformà els serveis d’Ordre Públic. Malgrat el decret de la Generalitat, aquestes no van lliurar les armes i finalment foren desarticulades com a conseqüència dels Fets de Maig de 1937. Les patrulles de control van ser substituïdes pel SIM que, en comptes d’apaivagar la persecució, la va incrementar.


 


El SIM. El Servei d’Investigació Militar o SIM va ser creat pel socialista Indalecio Prieto Tuero el 9 d’agost de 1937. Era un cos de policia política amb la missió de portar a terme accions d’informació, espionatge i contraespionatge i de repressió política i ideològica. A tot Espanya hi va haver uns 6.000 agents.


El decret del Ministeri de Defensa Nacional, pel qual es creava, deia així:


«Al llarg de la nostra lluita s’ha pogut descobrir l’existència de diverses organitzacions que els facciosos utilitzen per a l’espionatge i el sabotatge, organitzacions creades i dirigides per elements estrangers prèviament establerts a Espanya per servir els designis dels seus països pel que fa a la nostra Pàtria.


»Aquests descobriments han evidenciat la necessitat de muntar serveis de contraespionatge, dels quals estan proveïts tots els exèrcits moderns i dels quals nosaltres estem absolutament mancats.


»En virtut de l’exposat, d’acord amb el Consell de Ministres i a proposta del ministre de Defensa Nacional, decreto el següent:


Art. 1. Es crea al Ministeri de Defensa Nacional el Servei d’Investigació Militar, que tindrà per missió combatre l’espionatge, impedir actes de sabotatge i realitzar funcions d’investigació i vigilància, prop de totes les forces armades dependents d’aquest Ministeri.


Art. 2. El Servei d’Investigació Militar dependrà directament del ministre de Defensa Nacional, a qui correspon d’una manera exclusiva el nomenament de caps, inspectors i agents del referit servei. Els carnets portaran la signatura i el segell del Ministeri.


Art. 3. Tots els membres de l’exèrcit de terra, marina i aviació, qualsevol que sigui la seva graduació, així com el personal de la sots-secretaria d’armament i la resta dels funcionaris del Ministeri de Defensa Nacional estan obligats, sempre que fossin requerits per agents del SIM, a prestar a aquests tots els auxilis que necessitin.


Art. 4. Els funcionaris del SIM seran considerats agents de l’autoritat amb totes les prerrogatives que a aquests corresponguin.


Art. 5. Els funcionaris del referit servei estaran facultats especialment per a la detenció d’elements militars.


Art. 6. Les denúncies que, sobre espionatge, sabotatge o qualsevol irregularitat perillosa relativa a les forces armades rebessin les autoritats civils haurien de ser comunicades per aquestes, sense demora, al Ministeri de Defensa Nacional perquè el SIM s’encarregui del seu esclariment.


Art. 7. S’autoritza el ministre de Defensa Nacional a dictar les disposicions reglamentàries que exigeix el desenvolupament del present Decret, mantenint secretes les que, per la seva naturalesa, no puguin ser publicades».


Domènec Pastor Petit, a La cinquena columna a Catalunya escriu:


«El SIM va ser estructurat amb jerarquia i disciplina militar, malgrat que els seus components no sempre anessin vestits amb uniforme. Inicialment havia de ser, almenys en teoria, una unitat de combat secreta contra els espies i els sabotejadors de l’interior, amb tentacles infiltrats a la zona enemiga i a l’estranger. És a dir, activitats d’espionatge i contraespionatge. La realitat, no obstant això, es revelà ben diferent, ja que degenerà, des d’un primer moment, en un òrgan de repressió política, més utilitzat en tasques de seguretat que en les d’espionatge, i amb una obsessió exclusiva i centrada en la persecució de dissidents ideològics, enemics potencials o reals d’Stalin i, de fet, de tots aquells que no es dobleguessin a la voluntat de Moscou».


Tenint en compte el que diu Pastor Petit, és lògic que el SIM perseguís els anomenats feixistes; persones amb ideologia conservadora; directors d’empreses; religiosos i practicants; estudiants; comercials; persones d’ordre… En definitiva, tothom que no es doblegués davant Moscou.


El SIM se li va escapar de les mans a Indalecio Prieto. Com va escriure a Cómo y por qué salí del Ministerio de Defensa. Intrigas de los rusos en España y convulsiones en España:


«En el decret de creació del SIM —decret que vaig redactar jo mateix, perquè no vaig voler seguir de manera esclava el projecte que em va ser lliurat— hi ha un article, el segon, en virtut del qual els nomenaments de tots els agents del SIM corresponen exclusivament al ministre de Defensa Nacional. Aquesta era una garantia que previsorament vaig voler establir. Ningú podia ser agent del SIM si no estava en possessió del carnet que dugués per duplicat la signatura del Ministeri.


»Nomenat Duran, cap de la demarcació de l’exèrcit del centre, designa ell per si i davant si, sense facultats per a això, els agents que havien d’estar a les seves ordres, que, en nombre d’alguns centenars eren comunistes i només quatre o cinc socialistes, quedant-ne exclosos els socialistes que, interinament i a proposta del Ministeri de la Governació, desenvolupaven aleshores la mateixa missió. Em vaig trobar davant un cas intolerable, per la qual cosa, al·legant i amb fonament que em faltaven comandaments a l’exèrcit, vaig disposar que tots els caps militars que estiguessin en càrrecs peculiars de l’exèrcit tornessin als seus antics llocs, i així vaig fer retornar a la funció militar el comandant Duran.


»Arran del cessament de Duran en el SIM vaig rebre la visita de cert tècnic rus, d’aquests serveis, que em va dir:


“—Vinc a parlar-li de la destitució de Duran. Què ha succeït?


 —Res de particular, que necessito comandaments a l’exèrcit i he disposat que Duran hi torni.


—No; vostè l’ha destituït per haver nomenat comunistes per a agents a Madrid.


—També això és causa suficient, perquè Duran no té en absolut atribucions per fer nomenaments.


—Per què no ha de poder nomenar agents?


—Perquè en virtut del decret de creació del SIM, aquesta facultat queda reservada expressament al ministre.


Vaig llegir el decret, i davant l’evidència de la meva afirmació el meu visitant al·legà:


—Duran podia fer nomenaments provisionals.


—Ni efectius ni provisionals. Aquí a Espanya, a més, el provisional es converteix en definitiu.


—Sigui el que fos, vinc a demanar-li la reposició immediata del comandant Duran en la prefectura del SIM, a Madrid.


—Ho sento molt, però no hi puc accedir.


—Si no accedeix a la reposició de Duran queden trencades les meves relacions amb vostè.


—Ho sento, però el comandant Duran seguirà al capdavant de la seva divisió i no tornarà al SIM. La seva actitud és injustificada i no puc doblegar-m’hi”.


»No hi accedeixo, efectivament, i les meves relacions amb el tècnic rus, per voluntat d’aquest, queden tallades per complet; no l’he tornat a veure des d’aquesta escena ocorreguda a València.


»Preocupat pel nomenament del nou director del SIM, vaig tenir la desgràcia de designar el tinent coronel Urribarri, socialista de molt temps. Poc després de prendre possessió del càrrec, Urribarri em va dir:


“—Sóc home lleial i vull procedir lleialment amb vostè. Vinc a dir-li que certa persona (el segon entre els directius russos d’aquestes activitats tècniques, no el que havia trencat amb mi, sinó el seu lloctinent) m’ha citat a una entrevista que es verificà anit en un carreró fosc, a l’interior del seu automòbil, i aquest senyor em convidà a entendre’m directament i constantment amb ell, a l’esquena de vostè, a la qual cosa em vaig negar”.


—Així s’ha de procedir —li vaig dir—, i li vaig donar les gràcies.


»Urribarri, home el desequilibri del qual s’havia accentuat a causa de treballs enormes al capdavant del SIM, on romania quatre o cinc dies sense dormir, canvia de conducta, no sé per indicació de qui. Adverteixo que el SIM ja no obeeix les meves ordres. Urribarri s’entenia amb qui l’havia requerit abans a entendre’s amb ells a esquenes meves. Aquest és un dels incidents que jo he tingut amb els russos, sense penedir-me’n, per haver procurat que el SIM no fos instrument seu, com ho havia estat la Direcció General de Seguretat, per certs successos que ens han creat».


En un primer moment s’encarregà de la prefectura del SIM Ángel Díaz Basa, militant socialista. A finals de 1937 el substituí Prudenci Sayagües, antic membre de la Federació Universitària Espanyola8 (FUE), substituït per Manuel Urribarri Barrutell, membre de la Guàrdia Civil, que l’any 1938 fugí a França amb una important fortuna aconseguida gràcies als saquejos. També foren membres del SIM Santiago Garcés Arroyo,9 Màxim Schneller,10 Ángel Pedrero García11 i Gustavo Durán Martínez.12


Cap a finals de 1937, amb l’evolució de la guerra desfavorable a la República, s’aguditzà la lluita entre el SIM i la Cinquena Columna. El SIM va dur a terme aquesta lluita utilitzant fins i tot mètodes il·legals, com va ser l’assassinat de 20 quintacolumnistes a les costes del Garraf, el mes d’abril de 1938. Centenars de persones van ser detingudes i moltes d’elles jutjades pel tribunal d’Espionatge i Alta Traïció de Catalunya. Les sentències de pena de mort, revisades i confirmades pel tribunal, eren notificades al govern de la República i es complien quan aquest donava el vistiplau. Les execucions es realitzaven en el castell de Montjuïc i van superar en més de 1.200 els afusellats. Josep Peirats, a Los anarquistas en la crisis política española escriu:


«Les masmorres del SIM eren presons dissimulades a l’interior, de vegades de mansions palatines envoltades de reixats i poblades de jardins. El poble espanyol anomenava txeques tota classe de presons secretes. En els primers temps, les txeques del SIM eren tenebroses, instal·lades en antigues cases i convents. El règim de tortures que s’hi aplicava era el procediment brutal: pallisses amb fuets de cautxú, seguides de dutxes molt fredes, simulacres d’afusellaments i altres turments horrorosos i sagnants. Els consellers russos van modernitzar aquesta vella tècnica. Les noves cel·les eren més reduïdes, pintades de colors molt vius i pavimentats amb arestes de maons molt sortints. Els detinguts havien de romandre dempeus contínuament, sota una potent il·luminació vermella o verda. Altres cel·les eren estrets sepulcres de sòl desnivellat, en declivi. Tenir-se dempeus implicava una tensió completa de nervis i músculs. En unes altres regnava una foscor absoluta i se sentien sons metàl·lics que feien vibrar el cervell. Els interrogatoris tenien lloc en salons decorats gai-rebé artísticament. Els esbirros preguntaven pausadament i precipitadament, amb submissió, amb autoritat o amb sarcasme, alternativament, durant la mateixa sessió, segons l’efecte que desitjaven. Contrastos tan estudiats desplomaven moralment i material la víctima. Els obstinats eren tancats a la cambra frigorífica o a la caixa dels sorolls, o lligats a la cadira elèctrica. La primera era una cel·la de dos metres d’altura, de forma arrodonida; al pres se’l submergia allà en aigua gelada, hores i hores, fins que tingués a bé declarar el que es desitjava. La caixa dels sorolls era una espècie d’armari, dins del qual s’escoltava un bullici aterridor de timbres i campanes. La cadira elèctrica variava de les que es feien servir a les penitenciaries nord-americanes que no mataven físicament».


Pel que fa al SIM, escriu Domènec Pastor Petit que:


«El SIM aconseguí desemmascarar i desarticular gairebé totes les xarxes o les submergí moltes vegades en semiparàlisis o en la inoperància. Com va fer possible el SIM aquesta eficàcia? Heus aquí, al nostre entendre, els factors fonamentals:


1.- Incorporació de tècniques d’identificació i captura russes, sobre la base dels estudis psicosociològics policíacs de contraespionatge. Era una visió freda, cerebral i fruit del pur càlcul.


2.- Utilització d’elements electrònics d’avantguarda.


3.- Selecció del personal investigador, sotmès a una dura disciplina.


4.- Ús del terror: interrogatoris ferotges i al mateix temps procediments judicials sense garanties».


Pel que fa a l’actuació del SIM, Agustí Guillamon escriu a La NKVD i el SIM a Barcelona:


«El mètode rutinari del SIM era la tortura; el seu objectiu, qualsevol militant de la CNT o del POUM, o qualsevol descontent a les Brigades Internacionals o en les mateixes files estalinistes; eren delictes la lectura d’un diari o d’un full clandestí. Entrar en una txeca significava estar sotmès contínuament durant setmanes o mesos a interrogatoris i tortures. L’ingrés a la presó Model (però sobretot a la presó de l’Estat) suposava la fi de les tortures i una certa garantia de “no desaparèixer”, com tants altres treballadors que mai no van sortir d’una txeca. Les activitats del SIM es van dirigir en molt pocs casos contra les escasses organitzacions feixistes que havien sobreviscut a la repressió revolucionària de juliol de 1936, ja que la seva principal activitat fou la repressió del moviment obrer i de les minories revolucionàries. El POUM, els bolxevics-leninistes i Els Amics de Durruti van passar a la clandestinitat abans que aparegués un decret que els declarés il·legals. Tots aquests militants, juntament amb els grups d’anarquistes contraris al col·laboracionisme, eren el blanc predilecte del SIM. El nombre d’assassinats de la repressió estalinista seria incalculable, encara que disposéssim d’una llista exhaustiva dels assassinats a les txeques i en els camps de treball, perquè molts dels treballadors que havien estat alliberats després de llargs mesos de presó eren enviats al front, a unitats amb comandaments estalinistes, que tenien ordre d’eliminar-los. En aquesta tasca van destacar les unitats de Líster i del Camperol».
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